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Interpelacja nr 18490 do ministra sprawiedliwości w sprawie kosztów utworzenia i
funkcjonowania sekcji do spraw odwołań od decyzji dezubekizacyjnych

Zgłaszający: Tomasz Cimoszewicz, Joanna Frydrych

Data wpływu: 05-01-2018

Białystok, 05.01.2018 r.

Szanowny Panie Ministrze,

zgodnie z informacją potwierdzoną przez Ministerstwo Sprawiedliwości, rząd wyłoży
pieniądze na nowe etaty sędziów, ich asystentów i urzędników z warszawskiego Sądu
Okręgowego, który będzie rozpatrywał odwołania funkcjonariuszy objętych tzw. ustawą
dezubekizacyjną w ramach tworzonej sekcji do spraw odwołań od decyzji dezubekizacyjnych.

Tworzenie sekcji do spraw odwołań od decyzji dezubekizacyjnych jest bezpośrednim
skutkiem nielegalnej i niemoralnej nowelizacji ustawy o zaopatrzeniu emerytalnym z 16
grudnia 2016 r (tzw. ustawa dezubekizacyjna), która jednolicie represjonuje wszystkich
byłych funkcjonariuszy służb bezpieczeństwa, w tym również pozytywnie zweryfikowanych,
służących bezpieczeństwu III RP. Ma ona charakter represyjno-odwetowy i wprowadza,
niedopuszczalną w demokratycznym państwie prawnym, zasadę zbiorowej odpowiedzialności
za działania aparatu służb bezpieczeństwa państwa PRL.

Zaniepokojony faktem finansowania z kieszeni podatników wysokich kosztów, będących
wynikiem błędów legislacyjnych proszę Pana Ministra o odpowiedź na poniższe pytania:

1. Czy utworzenie sekcji do spraw odwołań od decyzji dezubekizacyjnych wymaga
stworzenia nowych etatów sędziowskich, asystenckich i urzędniczych? Proszę o
wskazanie dokładnej liczby powyższych etatów.

2. Czy w projekcie budżetu państwa zostały przewidziane środki na poniesienie
kosztów utworzenia sekcji do spraw odwołań od decyzji dezubekizacyjnych?
Proszę o wskazanie konkretnego źródła finansowania oraz wysokości środków
finansowych przewidzianych na ten cel.
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3. W jakiej wysokości szacowany jest koszt utworzenia oraz koszt miesięczny
funkcjonowania sekcji do spraw odwołań od decyzji dezubekizacyjnych?

4. Czy Pan Minister Zbigniew Ziobro jest gotów pokryć koszty utrzymania sekcji do
spraw odwołań od decyzji dezubekizacyjnych z własnych środków ze względu na
nielegalność tzw. ustawy dezubekizacyjnej?

Z poważaniem Tomasz Cimoszewicz Joanna Frydrych
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Odpowiedź na interpelację nr 18490 w sprawie kosztów utworzenia i funkcjonowania
sekcji do spraw odwołań od decyzji dezubekizacyjnych

Odpowiadający: podsekretarz stanu w Ministerstwie Sprawiedliwości Łukasz Piebiak

Warszawa, 06-02-2018

Szanowny Panie Marszałku,

w odpowiedzi na interpelację nr 18490 Pana Posła Tomasza Cimoszewicza i Pani Poseł
Joanny Frydrych w sprawie kosztów utworzenia i funkcjonowania sekcji do spraw odwołań
od decyzji dezubekizacyjnych, przesłaną w dniu 16 stycznia 2018 r., uprzejmie przedstawiam,
co następuje.

Art. 461 § 21 ustawy z dnia 17 listopada 1964 r. – Kodeks postępowania cywilnego (Dz. U. z
2016 r. poz. 1822, z późn. zm.), dalej K.p.c., stanowi, że w sprawach z zakresu ubezpieczeń
społecznych, w których wniesiono odwołanie od decyzji organu emerytalnego określonego
przez ministra właściwego do spraw wewnętrznych, wojskowego organu emerytalnego albo
organu emerytalnego właściwego w stosunku do funkcjonariuszy Służby Więziennej,
właściwy jest sąd, w którego okręgu ma siedzibę ten organ. W tym stanie rzeczy Sąd
Okręgowy w Warszawie jest obecnie jedynym sądem w Polsce właściwym do
rozpoznawania przedmiotowych spraw.
Na skutek wejścia w życie przepisów ustawy z dnia 16 grudnia 2016 r. o zmianie ustawy o
zaopatrzeniu emerytalnym funkcjonariuszy Policji, Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego,
Agencji Wywiadu, Służby Kontrwywiadu Wojskowego, Służby Wywiadu Wojskowego,
Centralnego Biura Antykorupcyjnego, Straży Granicznej, Biura Ochrony Rządu, Państwowej
Straży Pożarnej i Służby Więziennej oraz ich rodzin (Dz. U. poz. 2270) w Ministerstwie
Sprawiedliwości opracowany został projekt ustawy o zmianie ustawy – Kodeks postępowania
cywilnego (UD248), w którym przewidziano uchylenie ww. art. 461 § 21 K.p.c. Zgodnie z
projektowaną zmianą strony mogłyby wnosić odwołania od decyzji organu emerytalnego
określonego przez ministra właściwego do spraw wewnętrznych, wojskowego organu
emerytalnego albo organu emerytalnego właściwego w stosunku do funkcjonariuszy Służby
Więziennej na zasadach ogólnych, o których mowa w art. 461 § 2 kpc. Przedmiotowy projekt
został poddany uzgodnieniom międzyresortowym, opiniowaniu i konsultacjom publicznym.
W dniu 21 sierpnia 2017 r. skierowano go do rozpatrzenia przez Stały Komitet Rady
Ministrów.

Istotne jest jednak, że aby nie dochodziło do opóźnień przedmiotowych postępowań z dniem
1 stycznia 2018 r. na podstawie zarządzenia Prezesa Sądu Apelacyjnego w Warszawie z dnia
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28 grudnia 2017 r. utworzona została Sekcja ds. odwołań od decyzji zmniejszających
wysokość emerytur i rent byłym funkcjonariuszom pełniącym służbę na rzecz totalitarnego
państwa w XIII Wydziale Ubezpieczeń Społecznych Sądu Okręgowego w Warszawie.
Zgodnie ze stanowiskiem Prezesa Sądu Okręgowego w Warszawie stałą obsługę sekcji
stanowić będą 2 etaty sędziowskie, 1 etat asystencki, 10 etatów urzędniczych oraz 1 etat
obsługi, a do orzekania w sekcji delegowani zostaną wszyscy sędziowie z całego pionu pracy
i ubezpieczeń społecznych Sądu Okręgowego w Warszawie.

Ponadto, z uwagi na przewidywany znaczny wzrost wpływu spraw ubezpieczeniowych w
części 15 ustawy budżetowej „Sądy powszechne” na 2018 r. zostały zabezpieczone środki
finansowe na utworzenie od dnia 1 stycznia 2018 r. 30 dodatkowych etatów sędziowskich
(5 Sąd Apelacyjny w Warszawie, 25 Sąd Okręgowy w Warszawie), 15 etatów asystenckich i
74 etatów urzędniczych. Ustawa budżetowa na 2018 r. została podpisana przez prezydenta
Rzeczypospolitej Polskiej w dniu 30 stycznia 2018 r.

Wskazania przy tym wymaga, że zgodnie z informacją przedstawioną przez Prezesa Sądu
Okręgowego w Warszawie oszacowanie kosztów utworzenia i funkcjonowania sekcji będzie
możliwe po faktycznym przydzieleniu etatów i ich obsadzeniu przez nowozatrudnione osoby
na stanowiskach sędziowskich, asystenckich oraz urzędniczych.

Należy mieć także na uwadze, że zasadność funkcjonowania ww. sekcji poddawana będzie w
Ministerstwie Sprawiedliwości bieżącej analizie i wraz z załatwieniem przewidywanego
wpływu spraw, ew. wprowadzenia nowelizacji kpc o której mowa powyżej, zostanie ona
zniesiona.

Jednocześnie podnieść należy, że poziom wydatków w części 15 ustawy budżetowej „Sądy
powszechne” na 2018 r. zabezpiecza w stopniu wystarczającym realizację statutowych zadań
jednostek organizacyjnych resortu sprawiedliwości oraz ustawowej działalności Ministra
Sprawiedliwości.

Z poważaniem,

Łukasz Piebiak


